
 

Divize 3, která vede dodavatelskou spoleènost, zahájila pøípravné práce na promìnì havíøovského nádraží. 
Projekt zahrnující obnovu stanice a ètyøkilometrového úseku trati potrvá tøi roky.        
 

MAÏARSKÁ SILNICE M85                    

Letos v záøí uplyne šedesát let od prvního odpalu pøi ražbì vodovodního pøivadìèe Želivka. Zahájení unikátní stavby realizované
tehdejším odštìpným závodem Uranových dolù Pøíbram pøedstavuje poèátek dnešní spoleènosti Subterra.    

Šedesát let spoleènosti Subterra    

Subterra patøí k nejstarším tuzemským stavebním spoleènostem. Od roku 1964 prošla zmìnami názvù i právních forem, z podniku zamìøeného na podzemní 
stavby se vyvinula v multioborovou stavební spoleènost s pìti divizemi. V roce 2024 si Subterra pøipomíná kulaté výroèí speciálním logem s èíslicí 60. 
Hlavním motivem marketingové kampanì je mozaika složená z více než ètyø tisíc fotografií staveb, strojù a zamìstnancù.
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V úvodní fázi modernizace havíøovské stanice 
byly sneseny nìkteré koleje.                       

Modernizace železnièní stanice Havíøov                

ELEKTROINSTALACE METRA A             

D3

Poslední vìtší nádraží v Moravskoslezském kraji, 
které ještì neumožòuje bezbariérový pøístup k vla-
kùm, dostane moderní podobu. Projekt byl slav-
nostnì zahájen loni v listopadu.  

Bezpeènost i pohodlí 
„Modernizace se v souèasnosti nachází v nultém 
stavebním postupu, pracujeme napøíklad na pro-
vizorním zabezpeèovacím zaøízení,“ øíká vedoucí 
projektu Tomáš Kotek. 

Rozsáhlý projekt obsahuje celkovou pøestav-
bu stanièní èásti vèetnì nástupiš�, rekonstrukci 

železnièního svršku a spodku a pøedevším plnì 
bezbariérový pøístup pro cestující. Nové zabezpe-
èovací a sdìlovací zaøízení zajistí nejvyšší úroveò 
bezpeènosti. Obnoveno bude i trakèní vedení, vý-
hledovì se poèítá s jeho pøepnutím ze stejno-
smìrného na støídavé napìtí. 

Rekonstruován bude rovnìž ètyøkilometrový 
tra�ový úsek ve smìru k zastávce Havíøov støed, 
která zaèala sloužit cestujícím již v øíjnu 2017. Po 
dokonèení prací bude zaøazena do obvodu pøilehlé 
stanice, což umožní ukonèit vybrané vlaky z Ostra-
vy blíže centru Havíøova.

Vážené kolegynì, vážení kolegové,
uzavøeli jsme rok, který byl nejen pro spoleènosti 
Skupiny Metrostav v mnoha smìrech turbulentní. 
Energetická krize, problémy v dodavatelských øe-
tìzcích a vysoká inflace – tøi zásadní faktory, jež 
ovlivòovaly èeskou ekonomiku a zasáhnou i rok le-
tošní. Naše zemì se potýkala s recesí, zazname-
nali jsme pokles investic a útlum ve stavebnictví. 
Bude nutné vyrovnat se s pokraèující krizí v ener-
getice, která je jedním z hlavních dùvodù rostou-
cích cen v celém segmentu. Velkou výzvu však 
spatøuji v implementaci udržitelnosti do našich 
stávajících procesù. Trend jde vzestupnì, spoleè-
nost jej oèekává a je tøeba nad tímto smìrem více 
uvažovat, inovovat a s ním ruku v ruce i investovat. 
V této rovinì si dovolím predikovat, že úspìšní bu-
dou ti, kteøí se novì nastaveným podmínkám pøi-
zpùsobí a budou schopni flexibilnì a dynamicky 
reagovat. A proto mì tìší, že do stavebnictví zkou-
šíme zavádìt již nìkolik let nové udržitelné prvky 
a ESG nám není cizí.

V loòském roce nás mediálnì zasáhla kauza 
pražského metra D, v níž jsme èelili a stále èelíme 
enormnímu tlaku jak ze strany médií, tak ze strany 
neúspìšných konkurenèních sdružení. Za zamìst-
nanci spoleènosti Subterra však pevnì stojím. 
Jsem pøesvìdèen, že jsme silný tým, který již 
mnohokrát dokázal své schopnosti a kvality, a vì-
øím, že jinak tomu nebude ani nyní. Vysokou profe-
sionalitu našich kolegù dokazuje také souèasná 
úspìšná realizace první etapy v úseku Pan-
krác–Olbrachtova, kde je Subterra lídrem meziná-
rodního konsorcia.

Významné projekty, jejichž výstavba pokra-
èuje, jsou napøíklad TZB pro administrativní cen-
trum Masaryèka v Praze nebo rekonstrukce želez-
nièní stanice Žilina na Slovensku. Železnièní tunel 
Milochov, souèást modernizace trati Púchov–Žili-
na, získal titul Zahranièní stavba roku 2023. Sub-
terra vloni dokonèila nìkolik dalších významných 
staveb, napøíklad obytný soubor Malešický háj 
v Praze, který realizovala pro našeho developera, 
svazkovou základní školu v Pøezleticích nebo re-
konstrukci trati Brno-Malomìøice – Adamov. 
Zprovoznìna byla i pražská tramvajová tra� Divoká 
Šárka – Dìdina. Naopak zahájena byla rekon-
strukce železnièních stanic v brnìnském Královì 
Poli a v Havíøovì.

Jsem rád, že se Subterra každoroènì zapojuje 
do Metrostav handy cyklo maratonu a se spolkem 
Cesta za snem poøádá pro zdravé i hendikepované 
sportovce rovnìž tradièní rodinnou akci Subterra 
Open Weekend. Vloni pokraèovala též podpora 
oblíbeného støedoškolského florbalového turnaje 
Subterra Cup a samozøejmì také již více než tøice-
tileté partnerství Mezinárodního hudebního festi-
valu Pražské jaro.

Dovolte mi, abych vám touto cestou podìko-
val za práci, kterou pro spoleènost Subterra vyko-
náváte. Velmi si vážím vašeho dosavadního úsilí 
a nasazení a jsem pøesvìdèen, že zvláštì v této 
neklidné dobì mùžeme rùst jen díky spolupráci. 
I nadále budeme maximálnì usilovat o to, aby-
chom si zachovali povìst úspìšné stavební spo-
leènosti, spolehlivého zamìstnavatele a v nepo-
slední øadì neménì spolehlivého dodavatele ve 
všech oborech naší èinnosti. Pøeji vám i vašim 
rodinám pøedevším pevné zdraví, optimismus a ra-
dost ze všech pøíležitostí, které rok 2024 pøinese.

Ing. František Koèí
prezident Skupiny Metrostav 
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Maïarská rychlostní silnice M85           

Dvoutubusový tunel procházející vrchem Bécsi domb, tj. Vídeòským kopcem, má délku zhruba            
800 metrù. Sekundární ostìní bylo dokonèeno v polovinì loòského prosince.                  

Rychlostní silnice M85 s celkovou délkou 58 kilo-
metrù bude propojovat mìsta Ráb a Šoproò a za-
míøí až k rakouským hranicím. 

Výstavba komunikace se dìlila do nìkolika 
etap. Subterra  Raab realizovala pøibližnì 15kilo- –
metrový úsek z III. etapy a 6kilometrový ze IV. eta-
py. Hlavní souèástí realizované V. etapy, zahájené 
v roce 2018, je dvoutubusový tunel ražený spoleè-
ností Dömper.  

Dokonèení tunelu
Silnièní tunely jsou v maïarském prostøedí ne-
zvyklými díly. Zapoèetí prací tak mimo jiné pozna-
menaly i zastaralé tamní pøedpisy, podle nichž 
mùže být povolení pro pøípravné práce udìleno až 
po schválení kompletní projektové dokumentace. 

V posledních mìsících probíhaly pøedevším 
betonáže sekundárního ostìní obou tubusù, dále 

byla pokládána asfaltová vrstva vozovek a rovnìž 
dokonèovány povrchy pøiléhajících svahù. 

„Teï jsme ve fázi, kdy nás èeká velice nároèná 
montáž, oživení a zkoušky technicko-bezpeènost-

Již letos má být v Maïarsku dokonèena výstavba silnice M85, na níž se podílí dceøiná spoleènost Subterra  Raab.  –
Pøedmìtem letošních prací bude napøíklad technologické vybavení tunelu Bécsi domb.  

Souèástí stavby jsou složité køižovatky vèetnì 
kruhových objezdù.      

D5

Divize 5 pokraèuje podle harmonogramu v realizaci prvního úseku trasy D pražského metra, který byl v závìru roku propojen 
v celé délce. Letošní rok tak bude ve znamení ražby stanic a doražení tunelù.  

Ražby metra Pankrác–Olbrachtova 

mìstí Míru. „V tomto úseku probíhá ražba s verti-
kálním èlenìním. Na kalotì I bylo již dosaženo èel-
ní stìny a na kalotì II zbývá asi 25 metrù,“ øíká ve-
doucí útvaru koordinace stavby Petr Chamra. 

Ražby se zde opìt odehrávají v blízkosti mostu 
na ulici 5. kvìtna, tj. magistrály, klíèové pražské 
dopravní stavby. „Pokles mostu je peèlivì monito-
rován a vìøíme, že i tentokrát bude vše v pøede-
psaných limitech,“ dodává Petr Chamra.

Pokraèuje rovnìž pøíprava stavební jámy pøed 
obchodním centrem Arkády Pankrác, v severní 

První úsek metra D, budovaný od roku 2022 mezi-
národním konsorciem pod vedením divize 5, má od 
prosincové prorážky celou stavební délku, od  
obratového tunelu za stanicí Pankrác D po stanici 
Olbrachtova. Po dvaceti mìsících jsou plánované 
objemy ražeb realizovány zhruba ze 60 procent. 

Ražby stanice Pankrác
Kromì stanice Pankrác D razí divize 5 demontážní 
komoru ve smìru k námìstí Bratøí Synkù, jež poz-
dìji poslouží k napojení úseku Pankrác D – Ná-

Pokraèuje rovnìž ražba kaloty druhého dílèího 
výrubu stanice Pankrác D z pøestupní chodby. 

Silnice M85 vede až do severozápadního cípu 
Maïarska, k hranicím s Rakouskem.  

Odpaly dílèích výrubù vyžadují peèlivou pøípravu. Jednotlivé nálože neelektrického roznìtu jsou 
èasovány po 100 milisekundách, v èasovém rozmezí od 0,1 do 6,0 sekund.      

D3

ního vybavení tunelu,“ øíká vedoucí projektu Ger-
gely Bölcskei. 

Stavba má být dokonèena v létì letošního 
roku, harmonogram následujících týdnù a mìsícù 
obsahuje celou øadu dùležitých milníkù. Klíèová 
bude koordinace dokonèovacích prací mimo tunel 
a na technologickém zaøízení. Samotné stavební 
èinnosti je tøeba uzavøít již v kvìtnu, aby bylo mož-
no zahájit technickou pøejímku díla. 

Dùkladné zkoušení
Vzhledem ke složitému provozu tunelu vybavené-
ho nejmodernìjší technologií a navazujícímu pro-
cesu pøedání koncesionáøi rozhodl investor ve 
spolupráci s úøady a IZS o spuštìní tunelu v „tem-
ném provozu“. Šest mìsícù tedy objekt nebude 
otevøen pro veøejnost, aby se v nìm mohla konat 
nezbytná cvièení záchranných složek spoleènì se 
zkouškami veškerých systémù. 

Pøi hodnocení celé stavby Gergely Bölcskei 
vyzdvihuje v prvé øadì práce na sekundárním 
ostìní tunelu: „Považuji za technický úspìch, že 
jsme oba tubusy dokázali dokonèit pøibližnì o mì-
síc døív oproti plánu.“ 

Z ekonomického hlediska je pak zásadní, že se 
podaøilo smluvnì dojednat platby za vícepráce 
a rovnìž za èást nákladù vzniklých až v dùsledku 
souèasné vysoké inflace. Takový pøístup investora  
dosud v Maïarsku nebyl obvyklý.

polovinì již bylo dosaženo dna. V hlubší èásti jámy, 
z níž budou na jaøe zahájeny ražby eskalátoru do 
stanice Pankrác, hloubení ještì pokraèuje. 

Z pøestupní chodby, realizované pøi geologic-
kém prùzkumu, byla v listopadu doražena kalota 
pravého dílèího výrubu. Pøipravována je ražba 
eskalátoru do budovy Gemini. Zapoèaly  i práce na 
kalotì levého dílèího výrubu.

 
Stanice Olbrachtova
Stavba pokraèuje také v oblasti stanice Olbrach-
tova, kterou realizují spoleènosti HOCHTIEF CZ 
a STRABAG. 

Postupují ražby obou stanièních tunelù smì-
rem do Krèe a pravého stanièního tunelu ze smìru 
od Pankráce, kde zbývá k prorážce asi 20 metrù. 
Ve smìru k Pankráci zapoèaly také ražby rozpletu, 
z nìhož bude letos budován odstavný tunel. Ze tøí 
ètvrtin své 468metrové délky je vyražena jednoko-
lejná spojka tras C a D. 

V již proražených úsecích byly zahájeny práce 
na hydroizolacích a sekundárním ostìní. 

VZT pro Stodolu Tøebušín     

Servisní centrum v Praze

D2 V lednu uzavøela divize 2 smlouvu na výstavbu 
servisního centra pro spoleènost Emil Frey ve 
Skorkovské ulici v pražské èásti Kyje. Pøedmìtem 
zakázky je realizace objektu, ve kterém najdou 
místo dílny, lakovny a showroom. 

Z pohledu konstrukce se jedná o montovanou 
halu ze železobetonových prefabrikátù a s lehkým 
obvodovým pláštìm, jejíž pùdorysné rozmìry bu-
dou pøibližnì 20 × 100 metrù. Souèástí smlouvy je 
dále realizace trafostanice a myèky a rovnìž vý-
stavba parkovištì vèetnì terénních úprav. 

D4 Technická zaøízení pro poslední dva objekty 
developerského projektu Zelené Mìsto Heights 
v Praze nyní dokonèuje divize 4. Dodávka zahrnuje 
topení, chlazení, zdravotnìtechnické instalace 
a vzduchotechniku. 

Projekt je souèástí souboru Zelené Mìsto, 
který se nachází na pomezí ètvrtí Jarov a Hrdloøe-
zy. Dokonèované budovy patøí do ètvrté etapy vý-
stavby, jež byla zahájena v prvním ètvrtletí roku 
2022. Stavba má být pøedána v bøeznu. 

D4 Od roku 2021 dodává divize 4 technická zaøízení 
pro nový hotel v blízkosti pražského Masarykova 
nádraží, který je souèástí rozsáhlé výstavby spo-
leènosti Penta Real Estate. Zakázka obsahuje vy-
tápìní, chlazení, zdravotnìtechnické instalace,  
vzduchotechniku a stabilní hasicí zaøízení. 

Projekt se blíží k závìru, v souèasnosti jsou  
jednotlivé systémy regulovány a v nejbližších mì-
sících následuje pøedání díla. 

Instalace pro Motel One

D4 V lednu pøedala divize 4 investorovi vzducho-
technické instalace pro  projekt Stodola Tøebušín. 

Obec Tøebušín na Litomìøicku dlouho nemìla 
prostory vhodné pro celoroèní setkávání obyvatel. 
Proto se rozhodla revitalizovat nevyužívanou sto-
dolu, již vèetnì pozemkù zakoupila od státu. 

Technologie pro Zelené Mìsto

ÈOV v Brandýse nad Labem     

D2 Od záøí 2022 realizuje divize 2 v Brandýse nad 
Labem-Staré Boleslavi první ze tøí etap intenzifi-
kace a zkapacitnìní èistírny odpadních vod. 

Pokraèují práce na prvcích nové èisticí linky 
vèetnì potrubních tras a technologií, dokonèeny 
již byly objekty ve sdružené stavební jámì.

Všechny etapy rozsáhlého projektu mají být 
dokonèeny v roce 2026. 



PÌT OTÁZEK

Jiøí Tesaø   
obchodní øeditel spoleènosti Subterra  

Výmìna osvìtlení a kabelù v tra�ových tunelech mezi stanicemi Námìstí Míru, Jiøího z Podìbrad, 
Flora a Želivského si vyžádala pøepravu velkého množství materiálu. 

V tra�ových tunelech mezi stanicemi Námìstí Míru a Želivského modernizovala divize 4 osvìtlení a silnoproudé rozvody. 
Projekt znamenal náhradu pùvodních elektroinstalací pocházejících ze 70. let minulého století.   

Obnova elektroinstalací metra A              

Zakázka realizovaná od léta 2021 se spoleèností 
AŽD Praha zahrnovala pøedevším výmìnu osvìt-
lení, kabelù a zásuvkových skøíní. 

Kromì tra�ových tunelù mezi stanicemi se 
– –modernizace týkala spojek A C a C A, jež jsou 

využívány pro jízdy manipulaèních èi servisních 
vlakù i pro pøemís�ování souprav mezi trasami. 

Úsporná svítidla
Svítidla v tunelech metra z konce 70. let minulého 
století nahradily úèinnìjší LED zdroje. Osvìtlení 

slouží pro servisní a údržbové práce v dobì mimo 
provoz metra a zároveò je pøipraveno pro mimo-
øádné události. 

V tunelových objektech byly vymìnìny veške-
ré silové elektroinstalace a slaboproudá zaøízení 
vèetnì telefonních zásuvek a systému EPS. Dopl-
nìna a upravena byla i vzduchotechnika. 

Celý rekonstruovaný úsek metra trasy A je 
souèástí tzv. ochranného systému a má sloužit 
jako kryt pro obyvatele. Proto jsou mezi stanicemi 
v tunelech tlakové uzávìry, které umožòují herme-

tické oddìlení jednotlivých úsekù a kvùli nimž byly 
v tra�ových tunelech použity pro napájení osvìt-
lení speciální kabely s pancéøovým stínìním.

Dvì hodiny na práci
Veškeré èinnosti musely probíhat v dobì výluky 
provozu metra, øíká vedoucí projektu Michal Virt: 
„Poslední vlak odjel asi v 0.50, poté muselo být vy-
pnuto trakèní napájení a vstup do kolejištì nám byl 
umožnìn v 1.30. Nejpozdìji ve 3.40 jsme museli 
pracovištì vyklidit, aby provoz metra mohl být 
zase obnoven.“

Montážní práce tedy každou smìnu trvaly jen 
zhruba dvì hodiny, pøièemž èást doby ještì pra-
covníci trávili na cestì do místa realizace a zpìt. 
Tunelové úseky mìøí od 800 do 1 000 metrù.

Divize 4 realizovala tøi z pìti etap projektu, je-
hož prùbìh byl ze dvou let prodloužen o zhruba 
osm mìsícù. Pøíèinou byly zmìny projektové doku-
mentace a doplnìní lokálního øídicího systému pro 
ovládání a monitoring nouzových svítidel.  

Dokonèená stavba je ve zkušebním provozu. 

Absolvent VŠB v Ostravì Jiøí Tesaø spojil se spo-
leèností Subterra celou svoji kariéru, od práce na 
stavbì až po vedoucí pozice. Obchodním øedite-
lem je od roku 2012. 

Jak byste shrnul svoji profesní cestu? 
Nastoupil jsem v roce 1987 ještì do podniku na-
zvaného VDUP, tedy Výstavba dolù uranového 
prùmyslu. Jako báòský inženýr jsem zaèínal na 
úseku strojních ražeb. Následnì jsem vystøídal  
mnoho pracovních pozic až po øeditele divize a ob-
chodního øeditele. Moje osobní cesta pøitom tedy 
do znaèné míry odpovídala zmìnám, kterými v té-
mìø ètyøech posledních desetiletích prošla i celá 
Subterra. 

Mohu øíci, že jsem byl dost významnì pøi tom, 
když Subterra vstupovala do segmentu železniè-
ního stavitelství. Dnes se jedná o klíèovou souèást 
našeho podnikání. Právì vstup na železnici doklá-
dá, jak moc jsme se promìnili a z podniku pùvodnì 
zamìøeného na podzemní stavby se stala multi-
oborová spoleènost zvládající  vše od podzemních 
a pozemních staveb pøes dopravní projekty vèetnì 
metra až po technologie. 

Která období byla pro spoleènost nejtìžší?
Subterra vždy byla silná spoleènost a nikdy se ne-
ocitla na pomyslném okraji propasti. Ale samo-
zøejmì nìkterá období byla obtížnìjší. 

Napøíklad v 90. letech vznikly obecnì tlaky na 
rozdrobení stavebních spoleèností na menší cel-
ky, což se v øadì pøípadù také stalo. Ke cti našeho 
tehdejšího vedení slouží, že nic takového nedovo-
lilo a dokázalo spoleènost udržet i rozvíjet.

Problémy nám pøinesly rovnìž následky eko-
nomické krize z let 2008 a 2009, kdy došlo k propa-
du státních investic do infrastruktury. Museli jsme 
najít jiná øešení, další odbytištì. 

Jak dopadá zatím poslední krize? 
Covidová pandemie narušila dodavatelské øetìz-
ce a pøinesla abnormální rùst cen nìkterých ma-
teriálù a vstupù. Pøedevším u energií pak tento 
trend prohloubila ruská invaze na Ukrajinu, což 
znamenalo další výpadky a potíže. 

Dlouhé, stabilní období s pøedvídatelnou infla-
cí vystøídala velmi turbulentní doba s rychlými 
zmìnami v cenách i dostupnosti materiálù. Nìkte-
øí z investorù na nìco takového nebyli pøipraveni 
a jednání o cenách byla obtížná – a nìkdy také bo-
hužel ne zcela úspìšná. To se na výsledku našeho 
hospodaøení pochopitelnì podepsalo. 

V jaké kondici je tedy Subterra dnes? 
Výrobní program je pøevážnì stabilizovaný a divize 
plní stanovené plány. To je to hlavní. 

Urèitý problém pøedstavuje využití kapacit di-
vize 1, které pro letošní rok stále hledáme. Nejde 
o zcela novou situaci, na èeském trhu se tunelo-
vých zakázek nedostává dlouhodobì. Rodinné 
støíbro si však chceme zachovat a vìøíme, že se si-
tuace zlepší.  

Jak vidíte budoucnost? 
Situace na èeském stavebním trhu neustále pøiná-
ší pøíležitosti, ale i problémy. 

V poslední dobì se tøeba setkáváme s døíve 
nevídaným jevem, kdy se konkurenèní boj vede 
v médiích; na mysli mám  hlavnì pøípad zakázky na 
další fázi výstavby pražského metra D. Její mediál-
ní interpretace bývají èasto úèelovì zkreslené, 
což mì zlobí. Považuji to za neetické, zvláš� když 
vím, že jsme celou nabídku peèlivì pøipravili. Proto 
se také domnívám, že tato záležitost pro nás do-
padne pøíznivì. 

To je myslím recept i na další výzvy, které nás 
èekají: když budeme odvádìt dobrou práci jako 
dosud, dokážeme si s vìtšinou nesnází poradit. 

D4

Zastaralá a energeticky nároèná trubicová 
svítidla nahradily úsporné LED zdroje.        

Pøes dokonèenou èást mostu jezdí vlaky od 
zaèátku letošního roku.       
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Souèástí optimalizované trati Mstìtice – Praha-Vysoèany je samostatná zakázka v podobì mostu nahrazujícího 
úrovòový pøejezd v Horních Poèernicích. Na projektu se vedle divize 1 podílí také divize 4. 

Železnièní most Bystrá v Praze

chován pøístup k prùmyslovým areálùm a také 
místnímu høbitovu. První etapa stavby byla zaháje-
na v kvìtnu 2023.

Projekt, kterého se úèastní rovnìž spoleènost 
FIRESTA, je realizován ve formátu „design and 
build“, souèástí zakázky je tedy také zpracování 
stavební dokumentace.    

Most na poloviny
Pøemostìní bylo navrženo jako železobetonová 
konstrukce založená na pilotách. Jedná se o inte-
grovaný most, tedy pevný rám spolupùsobící se 
spodní stavbou a zeminou. Souèástí stavby je i od-
vodnìní a další technologie dodávané divizí 4.  

Pro zachování provozu na frekventované trati 
musí být most budován po èástech. Jižní polovina 

Podjezd frekventované železnièní trati v ulici Bys-
trá výraznì zvýší bezpeènost i plynulost dopravy. 
Práce jsou rozdìleny do nìkolika fází, aby byl za-

konstrukce byla na podzim pøipravena pro realiza-
ci první tra�ové koleje, tedy zhotovení železnièního 
spodku a svršku, a na zaèátku roku 2024 pak byla 
uvedena do provozu.

„V souèasnosti je dokonèena jižní polovina 
hornopoèernického mostu, a to vèetnì hydroizo-
lace, ochrany, zásypù a zemních prací,“ potvrzuje 
dodržení harmonogramu výstavby vedoucí projek-
tu Jiøí Pups. 

V zimním období byly stavební práce pøeruše-
ny. Obnoveny budou v závislosti na poèasí, a to 
pøeložkami vodovodu a plynovodu.

Výstavba železnièního mostu Bystrá má podle 
plánu pokraèovat až do roku 2025. Dopravní ome-
zení jsou naplánována do konce èervence letošní-
ho roku.

Muzeum pamìti XX. století          
Divize 2 zahájila pøestavbu historického Domu pážat pánù z Martinic, který se nachází na pražských Hradèanech. 
Památkovì chránìný objekt se stane sídlem Muzea pamìti XX. století.

Dùm pážat pánù z Martinic v Kanovnické ulici 
nebyl v posledních patnácti letech využíván.        

V plánu je napøíklad výmìna støešní krytiny, 
sanace podlah pøízemí, obnova omítek a kanaliza-
ce èi vybudování výtahu pro bezbariérový provoz. 

V Domì pážat vzniknou výstavní prostory, sál 
pro pøednášky, knihovna nebo místnost pro nahrá-

Rekonstrukce Domu pážat pánù z Martinic pøinese 
obnovu cenných èástí i náhradu nevhodných kon-
strukcí soudobými prvky, vše s ohledem na potøe-
by Muzea pamìti XX. století. Instituce založená 
v roce 2019 ke 30. výroèí sametové revoluce do-
sud nemá stálou expozici.

Jednopatrový dùm pochází ze 16. století, poté 
byl baroknì pøestaven. Za první republiky v budo-
vì sídlila mateøská škola, od 70. let Útvar hlavního 
architekta mìsta Prahy. Od roku 2008 hledalo ve-
dení metropole pro objekt využití.  

Prùzkumy i demolice
Divize 2 pøevzala staveništì 18. ledna. „Zahájili 
jsme prùzkum s možnými restaurátorskými odkry-
vy, pod dohledem zástupcù památkové péèe øeší-
me statické poruchy, demolice a odstrojení objek-
tu,“ popisuje práce vedoucí projektu Pavel Horák.

vání svìdectví pamìtníkù. Do jednotlivých prostor 
budou instalovány audiovizuální, datové, komuni-
kaèní a zabezpeèovací systémy.

Projekt zahrnující také úpravu nádvoøí a za-
hrady má být dokonèen v pøíštím roce.

Stavební úpravy památky vèetnì soudobých 
prvkù navrhl architekt Tomáš Hradeèný.         

D1

D2



K životnímu èi pracovnímu výroèí pøejeme 
svým kolegùm zdraví, štìstí, spokojenost 
i profesní úspìchy. Dìkujeme za dosavadní  
obìtavou práci pro spoleènost Subterra.  

ŽIVOTNÍ JUBILEA
Jitka Vondrková

50 let
Ladislav Pavelka

55 let
Miroslav Gorniak

60 let
Alexandr Nikolajeviè Afanasyev
Vít Strejèek
Pavel Kilian
Ján Kažimír

PRACOVNÍ JUBILEA
10 let

Bc. Jiøí Sláma
Pavel Snášel
Ing. Zdenìk Pata

15 let
Jaroslav Bayer
Pavel Kožený
Ing. Radim Wrana

20 let
František Mahdal

 Mgr. Karel Vašta
25 let

Radoslav Svatek
30 let

Živko Buterin
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GRATULACE               –        ÚNOR BØEZEN Jitka Petøkovská potøebuje ke svému vozíku 
pøídavný elektrický pohon.       

Ocenìní pro stanici Praha-Vysoèany         

Novoroèní výzva SportujeM     

Správa železnic v lednu oznámila výsledky soutìže Železnièní stavba roku 2023. Mezi ocenìnými byla 
modernizace železnièní stanice Praha-Vysoèany, na níž se podílely tøi divize spoleènosti Subterra.     

S novým rokem pøichází také druhá sezona pro pøíznivce skupinové sportovní aplikace SportujeM. 
První letošní výzva pomùže zamìstnankyni spoleènosti Metrostav Jitce Petøkovské.  

úèastnicí autonehody, pøi které jako spolujezdky-
nì utrpìla úraz krèního obratle a zùstala upoutána 
na vozík. Po roèní pauze studium dokonèila, jako 
inženýrka si našla práci a od loòského roku je též 
matkou, s manželem má dcerku. 

Jitka Petøkovská si pøeje pøídavný elektrický 
pohon k vozíku, jenž by jí usnadnil procházky s ko-
èárkem a celkový pohyb a manipulaci s dcerou. 
V rodinném rozpoètu na kompenzaèní pomùcku 
bohužel prostøedky nezbývají, právì proto byla vy-
hlášena Novoroèní výzva SportujeM.   

Výzva je znovu multisportovní a v pravidlech 
jsou tentokrát zvýhodnìny zimní sporty, za které 
mohou úèastníci získat až nìkolikanásobek bonu-
sových bodù.

Zapojit se stále mùže každý zamìstnanec Sku-
piny Metrostav, registrace pod firemním úètem je 
na adrese www.sportujemveskupine.cz. 

Na aktivitách se podílí stále více zamìstnancù 
a organizátoøi vìøí, že virtuální sportovní klub se   
letos ještì rozroste. Nìkteøí ze sportovcù podávají 
obdivuhodné výkony. Ovšem do SportujeM se za-
pojila rovnìž spousta tìch, kteøí vùbec nesporto-
vali nebo se k pohybu vrátili po delší pauze. Všem 
patøí velké podìkování. 

SportujeM pøináší nejen motivaci ke zdravìj-
šímu životnímu stylu a dalším sportovním výko-
nùm, ale také k zapojení se do spoleèných aktivit 
podporujících smysluplné projekty. V roce 2024 je 
pøipraveno celkem pìt výzev a kromì nich i spous-
ta pøekvapení.

Letošní sezonu odstartovala 15. ledna speciál-
ní novoroèní výzva, která pobìží až do 29. února. 
Adresátem podpory se stala Jitka Petøkovská, kte-
rá pracuje necelých sedm let pro Metrostav jako 
ekonomka. V dobì studia na vysoké škole byla 

Platforma Skupiny Metrostav, která byla uvedena 
v polovinì loòského roku, spojuje pohyb s pomocí 
potøebným. Díky zpìtné vazbì úèastníkù byla apli-
kace poctivì upravována a vyladìna tak, aby byla 
pro všechny uživatele pøívìtivá a pøehledná. 

Se zástupci ostatních spoleèností pøebíral cenu 
uprostøed stojící vedoucí projektu Pavel Zelina.        

úrovni Paøíkovy ulice. Modernizace pøinesla vý-
znamné zlepšení pro cestující vèetnì snadného 
pøístupu k vlakùm díky podchodùm s eskalátory 
a výtahy, což oceòují zejména osoby se sníženou 
mobilitou a rodièe s koèárky. Na nádraží pochopi-
telnì nechybìjí veøejné záchody nebo obchod.

Slavnostní vyhlášení vítìzù ètvrtého roèníku sou-
tìže se konalo 10. ledna ve Fantovì sále pražské-
ho hlavního nádraží. Odborná porota Správy želez-
nic vybírala nejlepší stavby, projekty a technická 
øešení v jedenácti kategoriích.     

V kategorii modernizace železnièních stanic 
a uzlù obdržela cenu stanice Praha-Vysoèany, jež 
byla otevøena loni v prosinci. Moderní objekt je 
souèástí optimalizace trati Mstìtice – Praha-Vy-
soèany, stavebnì již ukonèené, kterou od roku 
2020 vede divize 3. Dodavatelskou spoleènost dále 
tvoøí OHLA ŽS, Eurovia CS a Elektrizace železnic 
Praha. 

Montáží elektroinstalací se na pøestavbì vy-
soèanské stanice podílela divize 4. Samostatnou 
provozní budovu pro øízení železnièního provozu 
postavila divize 2. 

Stanice Praha-Vysoèany má nové uspoøádání 
nástupiš� s odbavovací halou pod kolejištìm, na 

Modernizace stanice Praha-Vysoèany i celé-
ho úseku pøedstavuje významný pøínos pro praž-
skou železnièní infrastrukturu. Projekt nejen zlep-
šil funkènost a architektonickou podobu samotné 
stanice, ale znamená i rozvoj systému integrované 
dopravy.    

Ještì pøed startem slalomových závodù se lyžaøi 
spoleènì fotografovali.  

Lyžaøské závody v Dolní Moravì             
V areálu Vìtrný vrch se 18. až 20. ledna konaly tradièní lyžaøské závody spoleènosti Subterra.
Na rozdíl od loòska mohlo dvaadvacet úèastníkù absolvovat plánovaný program na snìhu.      

Oproti roku 2023, kdy bylo obvyklé dìjištì závodù,  
areál Vìtrný vrch na úpatí Králického Snìžníku, 
zcela mimo provoz, letošní poèasí lyžaøùm jedno-
znaènì pøálo. Na sjezdových i bìžkaøských tratích 
ležel dostatek snìhu, takže program se mohl usku-
teènit v plném rozsahu. 

Již první den závodù byl krásný a odpolední  
slunce høálo všechny úèastníky, kteøí se postavili 
na start sjezdových disciplín. Slalom speciál i obøí 
slalom se v jedné ženské a tøí mužských katego-
riích jely dvoukolovì, nejlepší lyžaøe urèoval lepší 
z obou èasù. 

Následnì se nìkteøí nechali dokonce zlákat 
na veèerní lyžování. A ještì pozdìji se všichni 
úèastníci sešli v baru Vìtrák, kde probìhlo také 
vyhlášení vítìzù a pøedání cen. Jako obvykle totiž 
nešlo pouze o samotné sportovní klání, ale rovnìž 
o mimopracovní setkávání a spoleèenský rozmìr 
celé akce.

Druhý den byl vìnován již ménì tradièní, ale 
neménì atraktivní aktivitì. Místo nìkdejšího sou-
tìžení v klasickém lyžování vyrazila jedenáctièlen-
ná skupina na celodenní bìžkaøský výlet na Krá-
lický Snìžník. 

Slalomové závody letos provázely ideální 
snìhové podmínky.   

Souèástí spoleèenského veèera bylo i vyhlášení 
medailových umístìní.   

Ceremoniál se konal v secesním Fantovì sále, 
který byl nedávno obnoven.         
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LYŽAØSKÉ ZÁVODY 
SUBTERRA 2024
SLALOM SPECIÁL OBØÍ SLALOM 
Ž1
1. Iva Kebrtová 1. Iva Kebrtová
2. Jarmila Komsová 2. Jarmila Komsová 
3. Kateøina Pazderová 3. Kateøina Pazderová  
M1
1. Radek Novák 1. Radek Novák
2. Vladislav Beneš 2. Vladislav Beneš  
3. Jan Bøezina 3. Jan Bøezina 
M2
1. Miroslav Rypáèek 1. Miroslav Rypáèek 
2. Pavel Farský 2. Pavel Farský
3. Martin Findeis 3. Martin Findeis
M3
1. David Svoboda 1. David Svoboda
2. Radim Wrana 2. David Mišo
3. David Mišo 3. Radim Wrana

Nová kolektivní smlouva

V úterý 12. prosince byla podepsána kolektivní 
smlouva Subterra a.s. pro následující dva roky. 
Dokument navazuje na generální dohodu a vzoro-
vou kolektivní smlouvu zástupcù statutárních or-
gánù spoleèností Skupiny Metrostav.

Smlouva byla uzavøena na období 1. ledna 
2024 až 31. prosince 2025 a zamìstnanci ji obdrželi 
v tištìné podobì.

Sobotní výlet na bìžkách nabídl díky pìknému 
poèasí pùsobivé výhledy.     

D3D2 D4

Marketingový projekt Než zazvoní

Spolu s poradenskou spoleèností Než zazvoní pøi-
pravila Subterra pro své partnerské školy rozvojo-
vý projekt zamìøený na marketing a náborovou 
komunikaci. 

Od loòského bøezna do letošního ledna se ko-
nal cyklus setkání, který zahrnoval marketingový 
audit zapojených škol, osm tematických školení 
zamìøených na strategická témata i konkrétní po-
stupy a rovnìž individuální konzultace.

Projekt je souèástí dlouhodobé podpory tech-
nických oborù, na niž se Subterra zamìøuje.     
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